

## **December 16, 1945**

### **Message from Bagirov and Maslennikov on Iranian Brigade in Rezaye**

#### **Citation:**

"Message from Bagirov and Maslennikov on Iranian Brigade in Rezaye", December 16, 1945, Wilson Center Digital Archive, GAPPOD, f.1, op.89, d.90. Obtained for CWIHP by Jamil Hasanli and translated for CWIHP by Gary Goldberg.  
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/120519>

#### **Summary:**

Report about a skirmish between separatist forces and an Iranian brigade in Rezaye. The brigade was convinced to disarm and disperse.

#### **Original Language:**

Russian

#### **Contents:**

Original Scan  
Translation - English

№ 244/3005-3009.

История 26264

Левинский

Товарищу СТАЛИНУ  
 Товарищу МОЛОТОВУ  
 Товарищу БЕРИЯ  
 Товарищу МАЛЕНКОВУ

О.М.М.М.М.

В информации от 15 декабря мы сообщали, что командир иранской бригады в Резае полковник ЗЕНГИНЕ и Начальник жандармерии НУРИНБАХШ заявили нашему консулу, что они готовы дать распоряжение гарнизону о сложении оружия.

В тоже время с утра 15 декабря Резайинская бригада заняла оборону на окраине города, выставила танки и завязала перестрелку с партизанами находящимися <sup>на в.р.и.и.и.и.и.</sup> в окружении города.

Внутри же города солдаты и жандармы начали расправу над безоружными демократами вылавливая и арестовывая их. 5 человек членов демократической партии жандармами расстреляны. С наступлением темноты перестрелка на окраине <sup>в.к.</sup> города прекратилась.

Товарищи из Тавриза просили разрешения пустить на Резайинский гарнизон вместе с партизанами курдов, направить в район Резае оружие и отряды партизан из Тавриза.

Нами даны указания:

1. Послать из Тавриза в Резае авторитетных товарищей, чтобы принять на месте все необходимые меры для предотвращения столкновений и разоружения бригады мирным путем.

62

2. Предложено использовать местных духовных и других авторитетов, чтобы воздействовать на командование бригады и добиться добровольной сдачи оружия.

3. Курдов для разоружения бригады не допускать.

4. Лишить Резайнский гарнизон связи, как с Тегераном так и с другими городами.

5. Согласиться с предложением тавриаских товарищей направить в Резае дополнительно оружие и проверенных отобранных партизан из Тавриза.

x x

15-го декабря 9-я Пехотная Транская Бригада в Ардебиле добровольно приступила к сдаче оружия демократам. Солдаты и офицеры бригады после разоружения распускаются по домам. Военный городок находится под охраной демократов.

М. Д. БАГИРОВ

И. И. МАСЛЕННИКОВ

16 декабря 1945г.

16. XII. 45.

03.15

4.00

*См. / при акт /*

69

[handwritten:] "No 244/3005-3009 by cipher, to [illegible]"

To Cde. Stalin  
To Cde. Molotov  
To Cde. Beriya  
To Cde. Malenkov

In [intelligence] information of 15 December we reported that the commander of the Iranian brigade in Rezaye, Colonel Zengine, and the Chief of the Gendarmerie, Nurinbakhsh, have declared to our consul that they are ready to give an order to the garrison to yield its weapons.

At the same time, beginning on the morning of 15 December the Rezaye Brigade took up a defense on the outskirts of the city, deployed tanks, and engaged in firefights with partisans situated in the outskirts of the city.

Inside the city soldiers and gendarmerie began reprisals against unarmed democrats, flushing them out and arresting them. Five members of the Democratic Party were shot by gendarmes. With the onset of darkness the firefight on the outskirts of the city ceased.

Comrades from Tabriz requested permission to be allowed to go to the Rezaye garrison together with Kurdish partisans [and] send weapons and partisan detachments from Tabriz to the Rezaye region.

We gave [these] orders:

1. Send authoritative comrades from Tabriz to Rezaye to take the necessary measures on site by peaceful means to prevent clashes and the disarming of the brigade.
2. It was suggested [they] use local spiritual and other authorities to influence the command of the brigade and achieve a voluntary handover of weapons.
3. Not allow the Kurds to disarm the brigade.
4. Cut off the Rezaye garrison from communications with both Tehran and other cities.
5. Agree with the proposal of the Tabriz comrades to send to Rezaye additional weapons and selected tested partisans from Tabriz.

x x x

On the 15th of December the 9th Iranian Infantry Brigade in Ardebil' voluntarily began to hand over [their] weapons to the democrats. After disarming, the soldiers and officers of the brigade dispersed to their homes. The military housing area is being guarded by the democrats.

M. D. Bagirov  
[signed]

I. I. Maslennikov

[signed]

16 December 1945

[handwritten at the bottom left: "16.12.45 03.15 [[1]]4.00 {illegible signature, possibly Gril'yev}]